
,

[
únor 2002 ročník IV Ci LO

2



V zmnách života

Jak den a noc a mrak a jas
a krutá zima, jaro zas
se vystídají spolu,
tak v lidském pijdou život
den radostný, den v trampot,
pak mír po každém bolu.
Dnes všeho máme dostatek
a zítra vchází do vrátek
nám hlad a nouze krutá;
dnes jsme jak rže ervená
a zítra vtrem zlomená,
neb mrazem ožehnutá.
Te s rodii jsme milými
a sestrami a bratími,
a po letech tak sami!
Po listu list, po kvtu kvt
nás osud roznes v širý svt
a Bh jen zstal s námi.
Však nezoufej a bázn nech,
On v utrpeních bude všech
t sílit dobrotiv.
On stokrát vrátí, co vzal dnes, -
jen pracuj, doufej, v - a nes,
co uril, trpliv!

Josef Václav Sládek
Ze sbírky Zvony a zvonky (894)

Obrázek na obálce:  Farizeus a celník,  mozaika z Ravenny -  kolem r. 520 po Kr.



  ú v o d n í k
Jak jsem hledal zvony

V listopadu nám poslali ze synodní rady dopis, že
je možné do konce roku požádat o náhradu za
válené škody a že se tím rozumí napíklad
odcizené zvony. O odebrání však musí být
doklady. V Kloboukách jsem si pomohl
svdeckou výpovdí lovka, který se snímání tí
zvon osobn zúastnil. Z Rychmanova jsme však
mli jenom fotografii.
editel mikulovského archivu mi doporuil,

abych se zeptal v Památkovém ústavu v Brn
nebo ve Státním archivu v Praze. Památkový
ústav se sice práv sthoval do nového objektu na
námstí Svobody, ale pemluvil jsem jejich
archiváku, že mi dovolí nahlédnout do jakési
krabice, kde by nco mohlo být. A skuten bylo.
Evidenní dotazníky z roku 1942, které museli
všichni farái o svých zvonech vyplnit. Nechal
jsme si ofotit doklady pro Klobouky i Rychmanov. A také pro katolický kostel
v Kloboukách a Krumvíi, ale když jsme to pak vítzoslavn nesl panu farái Trtílkovi, ekl
mi, že za n to vyizuje biskupství hromadn.

Konec roku se blížil a bylo teba všechno peložit do nminy, což je jak známo moje
slabina. Ale pomohla mi jedná známá, co pracuje ve Vídni a rychmanovskou žádost
peložila sestra faráka. Krom toho bylo nutné zjistit cenu rekvírovaných zvon. Z Brodku
u Perova mi napsali znalecký posudek podle váhy zvon, kolik by stáli dnes. Ti kloboucké
necelý milion a rychmanovský asi 100 tisíc K.  V žádosti však chtli cenu pi odebrání.
Nakonec jsem ve sborovém archivu našel i doklady o koupi zvon. Ti kloboucké o váze
1338 kg stály 42 tisíc,  rychmanovský o váze 177 kg 6 tisíc K. Byl na nm nápis: „Chvalte
Hospodina, nebo dobré jest zpívati žalmy Bohu našemu“ (Žalm 147,1).

Ped vánocemi jsem jel do Prahy a tak jsem se vydal  do Státního archivu, který nyní
sídlí ve zcela nové moderní budov na Chodovci. Ukázali mi nkolik krabic a seznam, kde
jsem si ml najít okres, v kterém se kostel nacházel. Vdl jsem už, že za války byly
Klobouky okresní msto, protože Hustopee byly v Reichu. Jenže Klobouky u Brna tam
nikde uvedeny nebyly.  Ale mám už své zkušenosti. Kdysi i na synodní rad mysleli, že
Klobouky jsou na Valašsku a když se mj pedchdce sthoval z Klobouk do Hodslavic,
celý den marn ekali na sthovací auto, které je hledalo ve Valašských Kloboukách. Proto
jsem si vyžádal okres Valašské Klobouky a bylo to ono. Našel jsem tam všechno, co jsem
poteboval. Stvrzenky o odebrání zvon z  jižní Moravy, dokonce i doklady o tom, kolik
okresní úad zaplatil firmám, které zvony snímaly a kolik stála barva, kterou zvony
oznaovaly. Rychmanov byl naštstí také v klobouckém okrese. Stejn jako Nosislav a
Nikolice, kterým jsem doklady nechal ofotit také. Dokonce jsem našel i ervené karty,
v nichž  se evidovaly zvony soustedné na pekladišti v Ostrav. Byla tam díky nmecké
dkladnosti i ísla vagón. Nalézt však doklad, který nmecký podnik zvony roztavil není
v našich archivech možné.

Pak jsme si ješt vyžádal krabici s doklady z msta Brna, kde jsem objevil doklad o
odebrání zvon z erveného kostela a z evangelického sboru v Židenicicích. Zvony
z erveného kostela vážily 1634 kg a byly odebrány všechny ti. Mly by dnes hodnotu pes
milion K.  Staršovstvu se však nezdálo vhodné v tomto pípad žádat o náhradu.

Jak jsem se probíral tolika doklady, uvdomil jsme si, kolik to muselo být zvon. Vždy
oni vybrali doslova celou republiku! Každou zvonici, každý kostel. Sebrali zvony z každé
radnice i školy. Nechali jen ty nejstarší a nejcennjší. A také tzv. železáky. Díky tomu
zstaly nedoteny nap. nejstarší evangelické zvony na Morav, kterou jsou v Borkovanech
na hbitovní zvonici z roku 1856.

Uvidíme, zda z toho všeho nakonec nco bude. Jií Gruber



p  e  e t l i  j s m e  z a  v á s
Magazín MF DNES v prosinci 2001 získal souhlas k petištní exkluzivního
rozhovoru, který prezident Spojených stát George Bush poskytl asopisu
NEWSWEEK 27.12.2001:

Co pro vás znamená modlitba?   Modlitba pro mne znamená mnoho, to se nezmnilo.
Te to jenom platí mnohonásobn, protože je spousta lidí, kteí se za mne modlí, a já si to
uvdomuji. Skuten. Nikdy jsem necítil, že jsem si ním tak jistý, jako te. A vím, že
hodn toho souvisí práv s modlitbami lidí. Laura Bushová dodává:  I z toho erpáme svou
sílu. Ale víra nás posilovala už ped 11. záím.

Domníváte se, že jste bhem krize njak vyrostl?  Myslím, že jsem vždycky byl schopný
zvládat nepíjemnosti. Jsem lovk pro ešení problém. A neztrácím moc asu
teoretizováním nebo tím, že bych trpl. Byl jsem vychován v rodin, kde díky lásce rodi
jsem získal dvru, že umím ešit problémy. Získal jsem víru, která mi dovoluje, abych byl
uklidován modlitbou, svými vlastními modlitbami a modlitbami jiných. Nikdy jsem se
nebál o život, nikdy jsem se nebál o život své rodiny, nikdy jsem se nebál dlat rozhodnutí.

Vybrala Eva Šimková.

Potebujeme typ programování, který lovku pomáhá zaostit ne na rychlý zisk, ale na
vytrvalé tvoení bohatství pro sebe i pro druhé a na to, jak se stát lovkem, s nímž ostatní
rádi obchodují znovu a znovu. Takové programování je hnací sílou hospodáského
úspchu a politické demokracie již tyi století, nejviditelnji v zemích severozápadní
Evropy a tím také Severní Ameriky. Je to systém myšlení a akce, kterému anglo-amerití
ekonomové íkají "protestantská etika". Podíváme se na ni ne jako na náboženskou
koncepci, ale jako na ekonomickou filozofii. Její hlavní body jsou: Každý jednotlivec je
pln odpovdný za svj vlastní osud a iny. lovk je tvrcem svého svta. Každý
jednotlivec má nejen schopnost, ale i povinnost petváet svt v nco lepšího. Duchovní
rst má svou hmotnou manifestaci. Hmotné  bohatství a duchovní blaho nejsou v
konfliktu. Hmotné bohatství pispívá k duchovnímu rstu. Tvorba hmotného bohatství je
proto žádoucí a prospšná, Bohem inspirovaná a bohulibá (tady si ´protestantská etika´
zachovává náboženskou nápl).

Benjamin Kuras: Je na Marxu život?  str. 5-52. Vybral J.Franc.

„Každá buka je malý vesmír,“ íká plzeský biolog a „mikrofotograf“ Josef Reischig,
docent na lékaské fakult UK v Plzni. Abstraktní malí vytváí krásu ze své fantasie,
kdežto v pírod už ta krása je. Jde jen o to ji z ní vydolovat. Nkteré zábry Hubbleova
kosmického teleskopu odhalují v hlubinách vesmíru gigantické struktury, které se tvarem
až nápadn podobají nkterým vašim vhledm dovnit bunk i tkání. Zdá se mi dokonce,
že vzájemná podobnost tvar a struktur se víc projevuje v makrosvt a mikrosvt než ve
svt lidských rozmr. Ovšem potebujeme k tomu vysplé pístroje. Teba dalekohled až
na obžné dráze nebo mikroskop s poítaem umožujícím dlat optické ezy. Podle mé
zkušenosti - ím vtší pozoruji detail, tím víc se podobá kosmu. Napíklad struktury
uprosted buky: to je vyložen vesmír sám pro sebe! A jsem hluboce pesvden, že
kdybychom byli schopni vidt dovnit atomu, tak to tam bude vypadat ne trochu, ale úpln
jako v kosmu.“ Galileo, který se první z lidí podíval dalekohledem na noní oblohu a vidl
tam vci netušené, ve svých spisech dkoval Bohu za to, že je vytvoil. I já myslím na Boha
Stvoitele. Píroda totiž podle m není vlastníkem života, ale jen jeho kulisami. A kdosi i
cosi musel ped miliardami rok zaídit, aby v každém atomu, který tehdy z té žhavé
fotono-ásticové kaše vznikl, už byla obsažena možnost života, rozumu, chcete-li zárodek
lovka. Je opravdu tžké uvit, že by slepá náhoda mohla vytvoit nco tak logického a
do sebe zapadajícího.“

Rozhovor s doc. RNDr. Josefem Reischigem, CSc. – Týden .2/2002. Vybral Jií Grube



r o z h o v o r
Brno má evropský unikát

O Muzeu romské kultury v Brn hovoí s jeho editelkou PhDr. Ilonou
Láznikovou Eva Šimková.

Už vloni v 7. ísle našeho asopisu jsme psali o Muzeu romské kultury v
Brn, ale tenkrát jsme se vnovali hlavn historii Rom a základním
informacím o nich. Paní editelko, jak vlastn Muzeum romské kultury
v Brn vzniklo?

V úzkém kroužku brnnské romské inteligence vznikla v roce 1991 myšlenka na
vybudování takového muzea. Tehdy bylo založeno obanské sdružení Spolenost
odborník a pátel Muzea romské kultury, jehož hlavním a jediným smyslem existence
bylo toto muzeum založit. Už od íjna 1991 zaal fungovat jeho zárodek ve velice
jednoduchých podmínkách, vlastn ve dvou pronajatých místnostech. Od zaátku bylo
hlavní náplní pracovník muzea zachraovat a shromažovat pedmty, dokumenty a
doklady bohaté historie a tradic Rom.
Kde jste tyto doklady hledali?

V eské republice se v podstat najde velmi málo originálních doklad; dokumenty ano,
protože se postupn otvírají archivy, pedevším k období diskriminace Rom za 2. svtové
války – to vlastn byl pokus o jejich fyzickou likvidaci - a k poválenému období tvrdé
asimilace Rom do eské spolenosti. Doklad hmotné kultury se však už najde málo.
Proto také od zaátku smovaly výzkumné a sbírkotvorné cesty našich pracovník na
Slovensko. Jezdíme dodnes do tamních romských osad, protože v nich se ješt nacházejí
pedmty tradiních romských emesel, jež tam namnoze pokraují (jako kováství,
košíkáství, koláství, práce s pírodními materiály). Na Slovensku existuje nadace pro
obnovu romských tradiních emesel, se kterou jsme pi tchto cestách a výzkumech
spolupracovali. Bhem onch deseti let se vlastn podaila spousta vcí, by pozice muzea
jako neziskové organizace je velice složitá. Je to samozejm otázka získávání finanních
prostedk. Nás sice podporuje stát i msto Brno uritou ástkou, ale zbytek penz,
pedevším na odbornou innost, výzkumy, dokumentaci, publikaní aktivity atd.,
získáváme od fond a nadací. To vždy znamená zpracovat projekt, ekat, jestli bude v té
obrovské konkurenci úspšný, a potom zase hospodait s prostedky, které jsou úelov
ureny jen na ten jediný projekt.
To jsou všechno problémy budování, které patrn nebude nikdy u  konce.

Podailo se shromáždit velmi slušné sbírkové fondy, takže expozice, kterou chystáme a
všichni tajn doufáme, že se nám podaí ji v závru roku otevít, bude postavena
z pedmt, které jsme za tch deset let získali.
Budova muzea na Bratislavské 67 je krásn zrekonstruována, pímo záí do
okolí.

Získat tady tu krásnou velkou budovu se podailo na základ dlouhých jednání
s Magistrátem msta Brna, rekonstrukci také realizovalo msto, ale financována byla ze
státního rozpotu. Stejné prostedky jdou na další vybavování objektu (což nás te eká),
abychom vytvoili podmínky pro návštvníky, ale také odpovídající pracovní podmínky
pro zamstnance. Je to velice komplikované a zdlouhavé, protože peníze ze státního
rozpotu nemohou jít pímo na neziskovou organizaci; a tak msto Brno plní úlohu
prostedníka.
Jak je muzeum pijímáno okolím? Tady bydlí pece velmi mnoho Rom.

Myslím, že jsme si tu vytvoili dobrou pozici, s romskou komunitou jsme zaali pracovat
od poátku a navázali jsme pátelské kontakty, protože oni jsou první, kteí by nás mli
pijmout. Když jsme se sem pedloni nasthovali, tak jsme 12.prosince 2000 udlali velice



narychlo Den otevených dveí. Jednak to byla taková naše oslava, že jsme tento objekt pro
muzeum vybojovali a že se zrekonstruoval, ale chtli jsme také lidem v okolí ukázat, co
v tom novém, krásném dom bude. Nainstalovali jsme tady ve všech místnostech krom
pracoven v prvním pate nejrznjší innosti, aby si návštvníci umli pedstavit, co má
jednou být v jednotlivých prostorách dosud prázdného domu. Myslím, že se nám to
podailo, protože jsme tady mli romskou muziku, vyprávní romských pohádek,
oberstvení z tradiní romské kuchyn, byla tu i módní pehlídka z našich sbírek textilu a
odv, kterou udlali romští taneníci. Návštvnost lidí z okolí pedila naše oekávání a
od té doby se datuje náš pátelský vztah. Oni vdí, že sem mohou pijít, a my jim nabízíme
- pestože nejsme ješt vybaveni - spoustu akcí. Napíklad pro dti máme nkolik projekt.
Bží tady pro romské dti jednak programy ve spolupráci se školami, jednak programy, na
které jsme si sami pizvali dti z ulice. Každé pondlní odpoledne se jim vnuje moje
kolegyn a ješt dobrovolnice z Pedagogické fakulty MU v Brn. V loském roce jsme
uspoádali také pt výstav a deset pednášek.
Chodí sem dti rády?

Myslím si, že jsou tady spokojené. Z výtvarného ateliéru si odnášejí svoje výrobky dom,
a když jsou  prezentace, tak se zase rodie pijdou podívat sem. Nás velice tší, že nás okolí
pijalo za své. Samozejm bude naše innost bude daleko širší a zajímavjší, až tu bude
stálá muzejní expozice; nad ní si te lámeme hlavu: jak by mla vypadat, co všechno by
mla obsahovat, aby zaujala jak majoritu, tak romskou minoritu, aby byla atraktivní,
zajímavá, ale také pouná. Lidé by se tam mli dovdt základní údaje o Romech, protože
romská historie je poád ješt neznámá. Spousta pedsudk a klišé v nazírání na Romy
vychází z toho, že romské spoluobany neznáme. Neznáme jejich duchovní kulturu, od
které se odvíjí ada model chování, které my cítíme odlišn od naší „evropské“
vzdlanosti. Co je odlišné, toho se bu bojíme nebo to odsuzujeme, a tak by expozice mla
pispt k tomu, aby se tento stav zmnil. Píprava jejího scénáe a vlastní realizace nebude
však jednoduchá.
Je to jediné muzeum romské kultury v eské republice?

Je to jediné muzeum romské kultury v Evrop. Pan Adam Bartosz v Tarnov postavil
úpln první expozici o historii a tradicích Rom v Polsku, ale ta tvoí pouze souást
etnografického muzea. Máme s ním velice úzkou spolupráci. Pak existují njaké stálé
výstavky romských emesel, pedloni byla nap. otevena v Heidelbergu stálá expozice s
dokumentaním a kulturním centrem nmeckých Rom. S tmi také spolupracujeme. Ale
samostatné muzeum, pojaté jako kulturní centrum, nikde jinde není. Takže bychom mli
být jediné muzeum romské kultury v Evrop.
Jací jsou odborní pracovníci v muzeu?

Kolektiv tvoí jak Romové, tak Neromové (já to dlení nemám ráda, ani oznaení
„Neromové“ se mi nelíbí). My tady samozejm potebujeme odborníky v rzných
oborech. Je všeobecn známo, jak je to se vzdláním a vzdláváním romských dtí nebo
mládeže, takže vysokoškolák Rom je opravdu málo a ješt menší je jejich zájem pracovat
v Muzeu romské kultury. Ale podailo se nám utvoit dobrý kolektiv. Jednak tady od
zaátku psobí zakladatelé, což jsou vysokoškoláci - nap. paní dr. Horváthová nebo pan
Daniel, který tu psobil do svých sedmdesáti sedmi let a bohužel v minulém roce zemel, -
a také jsme získali velice šikovné spolupracovníky ve stedoškolsky vzdlaných Romech,
kteí mají velký zájem v muzeu psobit, dále se vzdlávat a vytvoit si jistou specializaci.
Obojí pohled na celou problematiku vybudování stálé expozice je potebný.
Takže se vlastn dobe doplujete.

Dležité je pro nás také získávat si spolupracovníky, dobrovolné konzultanty z  romské
komunity ve mst Brn, takový první poradní a kritický sbor, když dláme njaké akce.
Myslím, že i to se nám daí. Dokumentuje to i souasná výstava, kterou  tu máme: Pamti
romských žen – koeny. Je to projekt, který se obrací k  romským ženám nkolika generací
a my se jich ptáme na jejich postavení v romské komunit, rodin, na jejich  pocity, jak se
mní jejich vnitní život. Hovoíme s nimi nejen jako s matkami a manželkami, ale
chceme, aby vypravovaly o tom, jak prožívají svj život jako ženy a jaký na to mají názor.



Je to patrn jedna z posledních možností, jak zachytit vzpomínky pamtnic.
Ano, ale práv zachycování vzpomínek pamtník je jedna z oblastí, kterou se Muzeum

romské kultury zabývá systematicky. Možná by se to mlo dlat ješt intenzivnji. Zatím se
nám podailo zachytit vzpomínky bývalých vz koncentraních a sbrných tábor na to,
co prožili. O romském holocaustu se toho napsalo velmi málo, protože Romové sami si
svou historii nezachycovali a teprve dlouho po válce se zaaly tyto vzpomínky sepisovat,
shánt dokumenty aj. materiály. Podailo se nám vyzpovídat nkolik desítek pamtník,
kteí ješt dneska žijí a mohou vypovídat, jak byli Romové za druhé svtové války
perzekvováni i jak se nkterým z nich podailo pežít. Takže tady je celá sbírka
videozáznam, vzpomínek tch, kdo pežili a vlastn tak mohli pedat svoje svdectví
budoucím generacím, protože s odchodem pamtník se to všechno nenávratn ztratí.
Dláte nco podobného, co udlal Spielberg pro židovský holocaust!

S nadací pana Spielberga jsme mli možnost spolupracovat. Také s muzeem holocaustu
ve Washingtonu, s muzeem války v Londýn. Tam je drtivá vtšina dokument na
holocaust Žid, ale vždycky se tam najde njaká zmínka i dokumenty i o holocaustu
Rom, který byl rovnocenný. Jist se neodehrál v takovém mítku jako holocaust Žid,
ale nebyl o nic mén strašný.
Paní editelko, pro jste se Vy sama rozhodla pro tuto práci?

Já jsem vzdláním etnografka a dlouhá léta jsem pracovala mimo obor, ale když v roce
1991 hledali do Muzea romské kultury etnografa, pihlásila jsem se, ponvadž to téma m
velice zaujalo. Tenkrát jsem o Romech mnoho nevdla, protože ani moje vzdlání mi
žádnou informaci o romské menšin nedalo. Uili jsme se o všem možném, ale o Romech u
nás ne. Oni tenkrát nebyli oficiální politikou považováni za národnostní menšinu, ale za
sociáln slabou patologickou skupinu „oban cikánského pvodu“. Když jsem sem
nastoupila, musela jsem si mnoho vcí pochopiteln nastudovat. Byla jsem vybavena
metodologicky, ale obsahov ne. Zjistila jsem, že tady žijí lidé, kteí mají obrovsky bohatou
kulturu duchovní i hmotnou, ale velmi odlišnou, a že je chyba, když se o ní tak málo ví,
piemž jsou tady možnosti vzájemného obohacování dvou etnik. ím víc se do toho
dostávám, tím víc vidím, že je to problém námi nepochopený pro neznalost, neotevenost a
malou toleranci. Tady práv spatuji smysl vybudování Muzea romské kultury jako
prezentace všeho, co jsme zachránili ped zniením, i jako kulturn vzdlávací instituce a
centra integrace Rom do spolenosti.
Musela jste se, paní editelko, také nauit romsky?

Mla bych romštinu umt, nco jsem se snažila nauit, nco jsem pochytila, takže takové
základní pozdravení, podkování umím, ale romsky mluvit bohužel ne. Otázka výuky
romštiny je složitá, ásten se uí na stední policejní škole, kam chodí uit pan Hynek
Zima, to už je taky starší pán. Absenci romštiny považujeme za handicap, mli bychom
zájem se jí uit, ale hlavn není nikdo, kdo by tady romštinu uil. Ne všichni Romové umjí
romsky, je taky ada dialekt, ale naši kolegové Romové romsky samozejm umjí, takže
se doplujeme. Požadavky na výuku romštiny picházejí rovnž od návštvník muzea, tak
budeme do budoucna hledat kvalitního lektora, poádat kurzy a pak se jich i sami
zúastníme jako studenti.
A Vaše pání v tomto novém roce?

Už se velice tším, až bude objekt fungovat, jak má. Aby se lidé mli na co dívat, nco se
mohli dovdt, aby pracovníci mli na em sedt, aby tady byla potebná technika…
Myslím, že se nepodaí, aby tento rok bylo muzeum úpln vybaveno, protože penz je
teba opravdu velmi mnoho, ale urit se budeme snažit, aby byly oteveny v první ad
prostory pro návštvníky, zejména stálá muzejní expozice.
A  já Vám peji, aby tch návštvník bylo co nejvíc.



b y l o
Adventní setkání se Slovem  a hudbou

Tak jsme nazvali ped tymi lety adventní bohoslužby v erveném kostele. Bhem tchto
let se staly dobrou tradicí. Nejen proto, že na n zveme prostednictvím plakátk a inzerce
v brnnském KAMu také veejnost, ale hlavn proto, že hudba ekne mnohdy víc než je
schopno slovo. Mnohokrát jsem si ovila, že o nesmírné velikosti našeho Pána, jeho
dobrot, a souasn o nutnosti pokory a poslušnosti m v život nepesvdilo nic tak
dokonale, jako práv Bachova hudba. Krásu knihy Písloví jsem poznala z Vycpálkova
eského requiem  a celou hloubku a smysl ukižování Pána Ježíše a ujištní, že se tak stalo
pro naši záchranu, to jsem zase vyposlechla v Dvoákov Stabat mater. Je dobe, že
v erveném kostele i v tomto adventu znla vedle slov kazatel a našich spolených
modliteb práv duchovní hudba.

26. listopadu jsme vyslechli varhanní skladby a improvizace  v podání  Jana Krále, který
je asistentem JAMU a píležitostn hraje v nkolika katolických kostelech v Brn.

9. prosince provázel naše bohoslužby sólový zpv. V podání len Národního divadla
v Brn - sopranistky Jany Štefákové a barytonisty Zdeka Plecha - jsme slyšeli hned
v úvodu Mozartovo Ave verum, Franckovo Panis angelicus a dále písn a árie od
Beethovena, Bacha, Händela a Ebena. Na elektronické varhany doprovázela  Šárka
Králová, asistentka oboru klavír na JAMU (manželka Jana Krále).

Tetí adventní nedli pi posledních bohoslužbách s hudbou zpíval smíšený pvecký sbor
Ars brunensis chorus. V jeho podání zaznla tyi moteta od Leoše Janáka, dílo ze
skladatelova mládí, z doby  jeho studií na varhanické škole v Praze. A v druhé ásti
bohoslužeb to bylo  krásné a tém neznámé dílko Bohuslava Martin, které vzniklo ke
konci autorova pobytu v Americe (1950) a také v posledním desetiletí jeho života. Jedná se
o nedokonenou šestihlasou vokální mši a capella - slyšeli jsme ásti Kyrie, Sanctus a
Benedictus. Ars brunensis chorus byl založen v r. 1979, patí k úspšným tlesm,
známým z mnoha nahrávek a vystoupení nejen u nás, ale i v zahranií, jeho sbormistrem je
nyní Dan Kalousek.

tvrtá adventní nedle byla  vnována dtské vánoní slavnosti.
L. Marková

Víte, kde je Zálesí?
Zálesí je malá obec nedaleko Javorníka u Jeseníku. Bývalá škola, budova . 111 je místem,
kde se buduje nco, co zasluhuje naši pozornost.Pod vedením sestry Evy Svobodové a
bratra Abrahama Staka bylo již díve založeno obanské sdružení Ester, které se nyní
stará o pestavbu budovy. Mimo jiné tam bude vybudováno i sociální bydlení pro mladé
lidi. Msto Javorník dalo tuto budovu do užívání na 20 let jen za symbolický poplatek a
nyní se zájmem sleduje pokraování v pestavb. Uskuteuje se i projekt komunitního
bydlení psychicky nemocných klient Diakonie Travná. Není to práce snadná, ale daí se.
Hospodaí se úsporn z finanních prostedk, které jsou k dispozici a eká se i na státní
dotaci pro píští rok.Výhledov má tam být i nabídka služeb rzného druhu pro starší
obany. V lét se již uskutenil tábor pro dti ze sociáln slabých rodin ( i romské dti) a na
podzim setkání dtí v potu 20 ve Vlicích. Je potšitelné, že tato práce má podporu i
v zahranií (mezinárodní studentská brigáda, dary).Koho by tato sociály mohl njak
pomoci.

Alena Havíová
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Poslední Vánoce pi Nilu

aneb
„Hurááá ... z Egypta“

(pokleslá biblická humoreska)
Konalo se 23. prosince 2001 v Blahoslavov dom jako vánoní besídka dtí a mládeže.

Jakmile jsme my, diváci, vstoupili do sálu, ocitli jsme se v Egypt - zemi slunce, pyramid
a vného písku. A píbh zaíná...

...Cože? Propustit Izrael? Tak to si Mojžíš chvíli poká, než mu já, farao, na to kývnu.
I když... Valí se na nás jedna pohroma za druhou. Nejdív pyramidové hry, pak Vánoce
(vetn telenovely Putifarka), potom žáby a kobylky, no, je toho trochu moc... Musíme ty
Izraelce popohnat, a už jsou pry!
     Ale pro bychom mli odejít, pro se trmácet do neznáma? Vždy je tu vcelku dobe,
taková pohoda...

Když jsem já šel tou egyptskou branou
dívaly se ti mumie za mnou

a volaly poutníku, postj s náma chviliku.
Nakonec se ale do toho vložily sdlovací prostedky, reklama, cestovní kanceláe - a

Egyptu se pece jen podailo Izraelce vyprovodit. Sami Izraelci se na cestu za lepším zaali
tšit. Odchod ale nebyl zcela snadný...

Co je tam za vodou, co je tam za tma vlnama?
Jak se z toho vyzout, te jak se z toho vyzout,

když farao je s vojskem za náma?
Na poušti se Izraelci zdrželi o nco déle, než pedpokládali, ale nakonec zaslíbené zem

dosáhli. Skonila tím jejich cesta? Je zaslíbená zem konenou?
     Ten dlouhý píbh nám dti zprostedkovaly v hodin a pl. Po celou dobu se na

jevišti hrálo a zpívalo naplno. Do toho se mnilo svtlo, moe se mnilo v písek, kancelá
v domácnost, farao ve zpváka, fará v podnikavého šéfika... Je možné toto všechno
zorganizovat v pedvánoní dob a s dtmi - divou zví - nacviit? Asi ano, na vlastní oi
jsme to vidli. A proto - dti, mládeži a kulturní úderko Blahoslavova domu - osla ven, osla
ven, oslaven bu herec ten! Jana Popeláová

Alianní týden modliteb
Každý rok v druhém lednovém týdnu vždy od nedle do nedle probíhá Alianní týden
modliteb. V Brn se stídají místa konání modlitebních shromáždní v jednotlivých
protestantských církvích, stídají se i kazatelé, aby v tchto sejitích posloužili slovem.

O tvrtcích bývá už po nkolik let hostitelem v Betlémském kostele na Pellicov ulici náš
1. sbor CE. Také letos 10. ledna v podveer pivítala sestra faráka Olga Tydlitátová
všechny úastníky, kteí Betlémský kostel tém zaplnili. Po písni peetla z Pavlovy
epištoly k ímanm z 3. kap. verše 21-26 a z 5. kap. 1. a 2. verš. Kázáním posloužil kazatel
CSH bratr Šimon Konený a zamýšlel se nad petenými verši o ospravedlnní z víry.
Nejen ospravedlnní, ale i víra je dar Boží milosti, kterou si nemžeme zasloužit.
Dostáváme vše zadarmo, ale tento dar je podmínn skutky Kristovými, jeho obtí za nás.
Bratr kazatel také pipomnl, že souástí zvstování by mlo být i pokání.

Potom se shromáždní sklonilo k modlitbám. Mnozí bratí i nkolik sester chválili Boha
a dkovali za Pána Ježíše a za všechny dary a v prosbách se pimlouvali za své sbory, za
naše msto a za celý svt. Shromáždní své modlitby zakonilo modlitbou Pán a písní 258
z evangelického zpvníku „Mj Ježíš mé jest žití, mj díl a zisk mj jest“.

Eva Šimková
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Vánoní slavnost nedlní školy Brno I

Školní rok zaíná v záí, s ním každou nedli v 10 hodin dopoledne nedlní škola. Zatímco
rodie zstávají na bohoslužby v kostele, dti po modlitb a úvodním tení z Bible bhem
druhé písn odcházejí do sborového domu na Opletalov ulici, kde se úastní dtských
služeb Božích, pizpsobených jejich vku a chápání. Po spoleném zaátku - zpvu a
modlitb - se rozdlí do tí skupin (pedškolní + prváci, mladší školní a starší školní),
kde jim je vykládáno sice stejné téma, ale rzným zpsobem, aby bylo pro n co
nejsrozumitelnjší. Každá skupinka pak koní již individuáln, a to modlitbou. Toto je jist
jeden ze zpsob, jak dti vést k víe, seznamovat s Biblí a uit je chápat, co po nás Pán
Bh chce, to vše ve spoleenství vrstevník a v dtem srozumitelné podob. Žít ve
spoleenství ale také znamená, že se dti postupn nauí respektovat  druhé, vydrží chvíli
být potichu, i když  jim „jde nco pes hlavu“ a všemu nerozumí. Tak se uí naslouchat.
Vždy si pejeme, aby dti, které chodí až do konfirmace do nedlní školy, pak pokraovaly
dále a abychom je vídali na bohoslužbách v kostele. Cítíme, že je teba, aby si dti od
zaátku uvdomovaly, že jsou souástí širšího spoleenství všech vkových kategorií, ale je
teba abychom i my dosplí pijímali dti s pochopením. Toto byly také  dvody pro to, že
jsme se již minulé i tyto Vánoce rozhodli, aby vánoní slavnost nedlní školy byla
dopoledne a mla charakter bohoslužeb, na jejichž píprav by se podílely všechny dti.
Nedlní bohoslužby 23. prosince zaaly tedy jako obvykle v 10 hodin, ale tentokrát v
Betlémském kostele na Pellicov ulici (je tam tepleji, lépe slyšet a ráno jsme ješt stihli
generálku).

    Vše zaalo úvodním slovem sestry faráky Tydlitátové, zpvem první písn a
modlitbou. Sestra faráka se své režijní úlohy nezbavila po celou dobu probíhajících
bohoslužeb. Nejprve jsme mohli vyslechnout alegorický píbh o ztracených ovekách
v podání nejmladších dtí, poté následovaly ty starší s netradiním pojetím betlémského
píbhu. (V rámci jejich scénky jsme mohli slyšet i zpravodajství Zelené vlny na rádiu ím,
které nás upozorovalo na dopravní zácpy na horských stezkách i na tvoící se kolony
osl a velbloud…) Poté následovalo kázání na text z 1. kapitoly Lukáše o narození Jana
Ktitele.  Bhem krátkého proslovu sestry faráky jsme sice byli rušeni neposednými dtmi
v prvních lavicích, ale píslib dárku a blížícího se konce jim nakonec zavel pusy.  Na konci
bohoslužeb dti, které pravideln chodí do nedlní školy, dostaly malý  dárek (nejmenší
dti plyšová zvíátka, ty, které již umí íst, knížky) a sáek se sladkostmi, které zbyly i na
ostatní malé i odrostlé dti v kostele. Pak pišly na adu ohlášky s pedáním kytice bratru
kurátorovi (ne k Vánocm, ale k narozeninám). Po pímluvných modlitbách a písni jsme
se všichni odebrali za poslední lavice, kde už od zaátku vonly pichystané vánoky,
cukroví a káva. Takže dostat se pak ven byl sice trochu problém, ale na druhou stranu –
pro spchat?

   Naším páním bylo, abychom i my, tak jak umíme a jsme schopni, pispli k radostné
zvsti Vánoc: „nebo narodil se vám dnes Spasitel“ - abychom ukázali, že prvotní je dar,
který jsme dostali v Ježíši Kristu, ale že radost, kterou nás toto vdomí napluje, mžeme
rozdávat dál i tak, že  druhé docela obyejn lidsky potšíme. Snad se to podailo. Na závr
bychom chtly podkovat všem, kteí se na píprav tchto bohoslužeb podíleli, za jejich
ochotu, laskavost a trplivost. Marie Matoulková a Blažena Kadeávková

Arménský veer
Je zasnžená mrazivá sobota 29. prosince 2001, pl tetí odpoledne. Náš ervený kostel se
plní tmavovlasými lidmi sndé pletí s ernookými dtmi. Po tetí hodin muž v erném
taláru uvedl muže v zlat vyšívaném rudém plášti se zlatým orámováním a ernou kápí,
který žehnal shromáždní zlatým kížem, posázeným drahokamy. Kostelem se nesly
orientální kvílivé zpvy.

Co se to dje? Do Brna se sjela stovka Armén žijících v R, aby tu oslavili 1700 let
kesanské Arménie. Slavnostní bohoslužbu z Vídn pijel sloužit Jeho Eminence ThDr.
Mesrob Krikorjan, arcibiskup Arménské církve. Pi této píležitosti poktil nkolik dtí a
dosplých, piemž využíval v kostele nedávno instalovanou historickou kamennou
ktitelnici. Bohoslužba probhla v arménském a nmeckém jazyce.



Po bohoslužb se v pl páté shromáždní
pesunulo do budovy na Údolní 39 (postavené
kdysi pro okresní výbor KS Brno-venkov). Budova
nyní slouží jako sídlo ombudsmana. V prostorách
Kanceláe veejného ochránce práv pokraoval
Arménský veer  kulturním programem. Ve velkém
sále shromáždní uvítala paní Anna Šabatová,
zástupkyn ombudsmana. Z dalších eník delší
proslov ml pan arcibiskup.

Kulturní program zahájilo vystoupení ty len
pveckého sdružení Musica poetica z Prahy, které
se zabývá jednohlasou hudbou prvního tisíciletí.
Pro arménský veer vybrali ti prastaré arménské
církevní zpvy. Dalšími úinkující už byli Arméni.
Pan Edik Vardanjan pednesl svou vlastní píse
reagující na tragické následky nedávného
zemtesení. S dcerou Ermine potom zazpíval další
písn. Ti pruhy: ervený, modrý a oranžový -
národní barvy Arménie - tvoily pozadí pódia. Ped
nimi tanenice Hripsine Nalbandyan pedvedla
arménský lidový tanec a tanec nevsty, který bývá
vyvrcholením tradiní arménské svatební hostiny.
V podání pana Samuela Malikjana a jeho syna
Stefana jsme vyslechli ti arménské písn o lásce.
Houslista a hudební skladatel Tigran Petersjan
pedvedl své strhující umní. Završením kulturního
programu bylo divadelní pedstavení o Noemov
arše, které s arménskými dtmi nastudovali
studenti JAMU.

Závr veera patil ochutnávce tradiních arménských jídel. Na stolech byly talíe plné
dobrot: vedle sýr, uzenin, ovoce, vína a pití arménské speciality: tolma (koenná masová
sms zabalená ve vinném listu), bliniky (masová sms v lístkovém tst),  placky lavaš
(arménský chléb), kynutý kavkazský chléb - vše bylo velmi chutné.

Arménský veer zorganizovalo SOZE - Sdružení oban zabývajících se emigranty v
rámci programu Integrace cizinc v R za podpory dalších institucí s cílem pomoci
integraci asi tisícovky Armén, kteí zejména v posledních 10 letech získali trvalý pobyt
v R.

J. Franc

Ze zpívané bohoslužby vydechovalo mystérium posvátnosti staleté kesanské spirituální
minulosti, prolamující se do pítomného okamžiku obecenství vících s pocitem, že
duchovní Ježíš Kristus je pítomen všude, kde se shromáždí horoucí srdce. Navzdory
odlišné kultue – jiný jazyk, jiné písmo a melodie – pesto jsme v arménsky zpívané
liturgii porozumli sakrálním slovm: halelujah, amen, Bh stvoitel, Ježíš Kristus –
spasitel (sótér), Duch svatý – posvtitel  (spiritus sanctus); Grigor Lusarovi Prosvtitel –
svtec a muedník,  obdobn jako ženy – sv. Gajane a sv. Hripsime. Arménský Otenáš se
lenové sboru modlili následn esky.

Jako cantus firmus arménské kesanské liturgie zaznlo Ježíšovo kázání o
blahoslavenství jako mocná výzva platná i pro souasný vk (eská  interpretace dle Bible
pesvdiv vyznla v podání faráky O. Tydlitátové). V souladu s Písmem jsme pochopili,
že opravdová víra musí být živá skutky, že jednota kesan celého svta prochází
zkouškami odvahy a vytrvalostí víry v následování Ježíše Krista a evangelizace ve jménu
Ukižovaného a Vzkíšeného.

(Z píspvku Miluše Šubartové o arménské bohoslužb)

Fotografie na následující stran:
Arménské bohoslužby v Komenského kostele
Vánoní slavnost v Betlémském kostele (foto Jan Franc)







d o m á c í  p o b o ž n o s t
K novoronímu asu

I ekl Hospodin Noemu:
„Vejdi ty a celý tvj dm do archy,
nebo vidím, že ty jsi v tomto pokolení mj spravedlivý.“
Genesis 7,

Tak teme píbh, ve kterém se Hospodin setkává s lidským pokolením. Hospodin se lidmi
zabývá a stará se o n. Jsou to jeho tvorové. Když se jim daí zle (teba jejich vlastní vinou),
Hospodin se tím trápí. Znepokojuje ho lidský hích, je mu líto, že to, co on uinil dobe,
oni obracejí ke zlému.

Dále tedy platí, že se lidmi zabývá a stará se o n. Nepihlíží dopedu, zda se oni starají o
nj. Hospodin je iniciativní, Hospodin jedná. Vyhledá lovka a prohlásí o nm: on je mj
spravedlivý. Takový lovk byl Noe. Píše se o nm, že „nalezl milost“. Nalezl ji, nebo
Hospodin mu ji dal. Milostivá Boží spravedlnost se ho ujala.

Noe se svou rodinou žil uprosted jiných Božích tvor a stejn jako oni byl ohrožen
zkázou, kterou psobí lidé. O tom cosi víme. Víme, že Boží stvoení je ohrožené. To máme
spolené se svtem kdysi dávno. Božím tvorm hrozí zkáza, kterou mají na svdomí jedni
z nich – lidé.  I my kesané jsme lidé, není tedy pochyb, že i my k tomu ohrožení
pispíváme.

Ale zpráva o Noem ví, že Pán Bh lidi nevynechal, když nastala potopa. Ujal se jich, když
jim a všemu hrozila zkáza. Ujal se jednoho, který byl jeho spravedlivý, a tak pipravil
záchranu pro nj, pro jeho rodinu (celou), pro zvíata, ptáky, plazy, pro isté i neisté, pro
sympatické i odporné živoichy. Jeden, jehož Hospodin chtl mít jako spravedlivého, se
mohl postarat o dílo záchrany. Uposlechl, udlal to. Tak se jeho zprostedkováním
Hospodin setkal s lidským pokolením, tak se zprostedkováním lovka Boží spasení
uskutenilo pro mnoho tvor.

Biblický píbh o potop a spravedlivém Noemovi je dávné vyprávní. Je z dob, kdy si
lidé byli jisti, že bohové jsou nejpesvdivjší, když sesílají katastrofy. I toto pesvdení
má mnoho lidí spolené s nkdejším dávným svtem. Bh je v jejich úvahách a
oekáváních jakási temná, hrozná síla, o níž platí, že ustavin eká na píležitost jak by
komu ublížil.

K tomu Písmo praví s drazem, že Bh ospravedluje. A tak je z nj Zachránce. I
hroznou katastrofu ukižování Ježíše Krista promnil v in záchrany. Jako Spasitel je nám
pítomen. Jako Vysvobozující promlouvá – pravomocn vyhlašuje, že budeme pod jeho
ochranou.

Pro spravedlivého Noeho bylo Boží slovo píkazem ke zhotovení archy – v ní ho
Hospodin ukryl, aby jej a jeho dm zachoval. Zvstování Božího slova vytváí také pro nás
schránu, útoišt v pravd a milosrdenství, když následujeme Ježíše Krista. Jsme s ním na
cest naším asem. On nás provází od minulého k budoucímu, od starého k novému.

Starý a nový rok není jenom íslo v kalendái, je to krok na cest, na níž se nás Bh ujal.
Jsme o kousek blíž tomu, že jako Noe po skonení potopy i my jednou vystoupíme na
novou zemi a nad sebou budeme mít nové nebe – a bude tam s námi pebývat
spravedlnost.

Bože, Ote Ježíše Krista, Ote náš,
chra církev slovem, obda ji Duchem, vyzbroj moudrostí.
Doprovázej nás naším asem
a dej zvstovat svou záchranu mnohým.
Vzdal od nás staré viny a dej odvahu a sílu k novým zaátkm.
Tak se sta. Amen.



Peter Karner: Ježíš jako Kašpárek
Náboženství, zdá se, to nemže v kostele vydržet.
Nemá tam stání. A tak se potuluje všude. Proto se
s ním asto potkáme tam, kde jsme s ním nejmén
poítali, napíklad ve vídeském Prátru. Mezi všemi
možnými kolotoi, hernami, stelnicemi a stánky
s párky je místo, na nmž je o každém víkendu
nkolikrát na hlavu poraženo zlo: Je to pimprlové
divadlo.

Je zcela typické, že pimprlové divadlo se pokládá
za inscenaci pro dti. Jako kdyby bylo vítzství dobra
nad zlem dtská iluze. Ale milí dosplí náramn
dobe vdí, pro se chodí s dtmi dívat na Kašpárka.

Nejprve jist proto, že se tu dti dobe baví, smjí
se a pláou, zkrátka všecko to prožívají naplno.

Ale potom: Kašpárek, ten teda dtem rozumí. Jak
ten si s nimi dovede povídat. Rodie, uitelé i farái –
tm nezbývá než zaít závidt.

A dti – jak ty tomu Kašpárkovi ví. Šasten každý
fará, kterému jeho sbor ví tak jako dti
Kašpárkovi.

Když zlý krokodýl chce sežrat králíka, dti jenom
zavolají: Kašpárku! A Kašpárek hned pijde a bací
krokodýla po tlam. A když zlý loupežník chce unést
krásnou princeznu, dti zavolají: Kašpárku! A
Kašpárek hned…

Když ert zane svádt Markétku, dti jenom
zavolají: Kašpárku! A Kašpárek se hned postará, aby
krokodýl, mezitím dokonale vydrezírovaný, pišel a
ukousl ertovi hlavu.

Není potom divu, že kesanské básnictví nazvalo
onoho zachránce Kašpara uedníkem Kristovým.

A Vídeák pan Kestranek tuhle pravil po návštv
pimprlového divadla manželce: „Dti – ty se mají.
Ale koho vlastn máme zavolat na pomoc my, když
pijde ábel?“´

   peložil jv

Z eho to bylo?
1.  Z jakého materiálu byl zhotoven had, kterého Mojžíš nechal upevnit na kl?
2.  Z jakého materiálu byl kalich, který vložili do Benjamínova žoku s obilím?
3.  Z jakého materiálu byla postel bášanského krále Óga?
4.  Z eho ml Jan Ktitel obleení?
5.  Z jakého materiálu byly všechny nádoby, ze kterých pil král Šalomoun?
6. Z jakých potravin bylo složeno pohoštní, které nabídl Bóaz Rút, když sbírala na poli?
7.  Z jakého stromu byl list, který pinesla Noemu holubice?
8.  Z jakého obilí sbírala Rút klasy na Bóazov poli?
9.  Z jakého materiálu musely být v Jerichu ukoistné pedmty, které byly odevzdány na

poklad Hospodinova domu?
10. Z jakého kovu byly cymbály používané v jeruzalémském chrámu?

Odpovdi:
4 Moj 21,9   1 Moj 44,2   5 Moj 3,11   Mar 1,6     1 Král 10,21
Rút 2,14       1 Moj 8,11   Rút 2,17      Joz 6,24     1 Par 15,19

podle knihy Biblické hádanky, 997



b u d e
Volby staršovstva Brno I

V nedli 10. a potom ješt 24. února probhne již díve avizovaná volba nového
staršovstva. Odstupující staršovstvo pipravilo kandidátku se jmény 24 bratí a sester,
z kterých budou lenové sboru vybírat 18 budoucích presbyter. Na míst samém je možno
ješt navrhnout další bratry a sestry. První kolo voleb probhne 10. února na všech tech
místech, tj. v 8.30 v Betlémském, v 10.00 v Komenského kostele a odpoledne ve 14.15
v Rychmanov. Volit mohou (a mají) všichni lenové sboru starší 18 let. Již pi píchodu
do shromáždní se prosím zapište do listiny pítomných, a pevezmete kandidátní listinu.
V ní potom zatrhnete nejvýše 18 vámi vybraných jmen, tj. ty bratry a sestry, kterým dáváte
svj hlas. Pokud zatrhnete mén než 18 jmen (napíklad proto, že ne všechny dostaten
znáte), váš hlas bude platný. Pokud však zatrhnete (teba omylem) více než 18 jmen,
musíme váš hlas prohlásit za neplatný. Pokud odevzdáte listinu, kde nebude zatrženo
žádné jméno, bude váš hlas zapoítán v tom smyslu, že se hlasování zdržujete. Podmínkou,
aby byl nkdo zvolen presbyterem je, aby získal hlasy nadpoloviní vtšiny pítomných.
Pokud tuto podmínku splní již v prvním kole více než 18 kandidát, bude rozhodovat
poadí podle potu obdržených hlas. Pokud nebude zvoleno všech 18 presbyter, bude se
ve volbách pokraovat za 14 dní pi výroním shromáždní. 24. února budeme volit ješt 6
náhradník z tch, kteí nebyli zvoleni do staršovstva a z dalších kandidát, jejichž jména
budou vas oznámena nebo na míst navržena.

   První mimoádná schze nového staršovstva, na kterou budou pozváni i odstupující
presbytei, bude v pondlí 24. února v 18.30. První ádná schze nového staršovstva pak
bude 11. bezna.

   Kandidátní listina staršovstva bude uveejnna ve výroní zpráv, která bude
k dispozici bhem února v obou kostelech a pi všech setkáních bhem týdne na fae, kde
si ji mžete vyzvednout.

   Pro nkteré z Vás nebude možná snadné z navržených jmen vybírat. Na kandidáty,
které neznáte, se však mžete ve zbývajícím ase zeptat ostatních bratí a sester. Pro lepší
orientaci se pokusíme v obou kostelech vyvsit fotografie navržených. Myslete, prosím, na
tyto volby také ve svých modlitbách. Vždy smyslem tchto voleb není, kdo v nich získá víc
hlas, ale aby náš sbor co možná nejlépe vedl lidi k Bohu. Vhodným výbrem len
staršovstva tomu mže každý z nás napomoci.

Jií Gruber

Další malý skautský filmový festival
Letošní roník již tradiního Dalšího malého skautského filmového festivalu se bude konat
13. - 15. února 2002 v Betlémském kostele na Pellicov ulici. Souástí festivalu bude také
koncert Evy Henychové ve stedu 13.2. v 18 hodin tamtéž. Další podrobnosti o programu
hledejte na sborové nástnce. Projektor na promítání film nám již podruhé zdarma
zapjí firma Topsoft - Complex s.r.o. Výtžek festivalu bude opt vnován na dostavbu
SOS Dtské vesniky v Brn - Medlánkách.

Jakub  Marek



b u d e
Modlitební setkání

Poradní odbor evangelizaní brnnského seniorátu Vás zve k pravidelným modlitebním
setkáním, která se konají každé tetí úterý v msíci v Blahoslavov dom v zadním sále v
18.00 hodin. Píjte se spolu s námi pimlouvat za své blízké, svj sbor, církev i msto.
V prvním pololetí roku 2002 se sejdeme v tyto dny: 15.ledna, 19.února, 19.bezna,
16.dubna, 21.kvtna a 18.ervna.

   „Protože jsi zachoval mé slovo a vytrval, zachovám t i já v hodin zkoušky, která
pijde na celý svt a proví obyvatele zem. Pijdu brzy; drž se toho, co máš, aby t nikdo
nepipravil o vavín vítze“ (Zj 3,0-).

Klub otevených dveí
7. 2. Opravdu je nás doma mnoho? (problémy a radosti poetné rodiny)

sestra Kolegarová

4. 2. Zralá osobnost, hranice ve vztazích ( láska., slabost, síla, asertivita
osobní rst) – MUDr Jana Hájková

2. 2. Drátování – dr. Dana Švestková

28. 2. POZOR . klub se pesouvá mimoádn na pátek

6. 3. Diskuse o pstování hudebnosti v domácích podmínkách
PaeDr. Anna Velanová

Kesanský magazín z Brna
Premiéra 7. února 2002

Souástí Univerzity sv. Cyrila a Metodje ve Veliko Tarnovo v Bulharsku je fakulta
ikonomalíství, kde studují mladí lidé, kteí se chtjí vnovat tvorb ikon nejen jako zálib,
ale i jako povolání. Navštívíme nkteré význané pravoslavné kláštery, kde se nalézá
poklad ikon z prbhu staletí bulharských djin. Absolventka fakulty ikonomalíství
Cvetomira Cvetkova nás seznámí s technikou zrodu ikony a shlédneme práci dalších
umlc pi restauraci a zrodu nových duchovních dl.

Po roce 1989 se u nás zaaly ve velké míe objevovat nové náboženské skupiny a smry.
Druhý píspvek pedstaví Spolenost pro studium sekt a nových náboženských smr,
která  vznikla s cílem tyto nové smry studovat a o získaných zkušenostech informovat
veejnost. O co se ale spolenost snaží v této oblasti pedevším - je prevence.

S autorem projektu doktorem Karlem Rechlíkem dále navštívíme meditaní kapli. Na
podzim minulého roku ji v Brn otevela Církev eskoslovenská husitská jako místo
setkávání a modlitby.

Závr Kesanského magazínu z Brna patí biblické soutži.



s p o l e  e n s k á  k r o n i k a
Brno I

 1.2.  Kamenská Marie 89 let
  3.2.  Muchová Jaroslava 70 let
  4.2.  Míanová Marie 40 let
  5.2.  Šustrová Ludmila 75 let
  7.2.  Zukalová Vra 75 let
  9.2.  Bukáková Milada 82 let
 10.2.  Kloc  Luboš 50 let
 10.2.  Balvínová Vlasta 30 let
 12.2.  Voda Miroslav 82 let
 14.2.  Hedviková Blažena 84 let
 15.2.  Jakubcová Jindiška 84 let
 17.2.  Chmelík  Jaromír 83 let
 17.2.  Macháková Anna 94 let
 19.2.  Bezková Veronika 20 let
 19.2.  Novotná  Vladimíra 50 let
 19.2.  Borošová Romana 30 let
 21.2.  Zbiejczuk  Adam 20 let
 22.2.  Klobásová Vlasta 84 let
 23.2.  Bartošová Yveta 40 let
 24.2.  Kížová  Dolly 90 let
 25.2.  Cedidla Josef 70 let
 25.2.  Opletalová Marie 90 let
 25.2.  Pavlíková Vra 50 let
 26.2.  Padrová Milada 86 let
 26.2.  Aiblová  Pavla 30 let
 27.2.  Slavíková Blahoslava 60 let

V prosinci byli poketni:
16.12. Barbora Maláová, nar. 22.9.2001

V prosinci byli oddáni:
28.12. 2001 Renáta Vynikalová a Jií Nagy

V prosinci jsem se rozlouili:
8.12.2001 Marie Matochová, nar. 1913

Brno II
  1. 2.  Jarmila KOMÍNKOVÁ 79 let
  1. 2.  Drahomíra ŠAFAÍKOVÁ 70 let
  3. 2.  PhMr. Vra LIPINSKÁ 76 let
  4. 2.  Ing. Jaroslav MAREK 70 let
  5. 2.  Libuše HLUCHÁOVÁ 76 let
  6. 2.  Milada ŠEVÍKOVÁ 79 let
  8. 2.  Lydie ŠÁLKOVÁ 78 let
  9. 2.  Jarmila CHADIMOVÁ 83 let
10. 2.  František ZOUNEK 89 let
10. 2.  Vlasta BARTOOVÁ 78 let
12. 2.  Vra ONDRÁKOVÁ 75 let
12. 2.  Jan S. ŠEBESTA 70 let
15. 2.  Ludmila MALÁŠKOVÁ 78 let
18. 2.  Dagmar DVOÁKOVÁ 76 let
19. 2.  Josef VÁN 77 let
22. 2.  Zdena PROCHÁZKOVÁ 78 let
24. 2.  Ludmila BLOHOUBKOVÁ 97 let
25. 2.  Marie DOBEŠOVÁ 87 let
27. 2.  Libuše SEDLÁKOVÁ 90 let
27. 2.  František PIDAL 80 let
27. 2. Miroslav ŠIMEK 76 let

V prosinci 200 jsme se rozlouili:
22. 12. František Synek z Brna, nar. 1911
27. 12. Rudolf Truneka z Brna, nar. 1914

z e  s b o r   C E
Brno – Židenice,

Jílkova 74
Farní úad: Koneného 6, tel. 48538108
Bohoslužby – nedle 9 h.
Biblická hodina – tvrtek 19 h.
Starší dtí – úterý 15.30 h.
Mladší dti -- steda 16 h.
Mládež – úterý 19 h.
V Blansku se scházejí dti a mládež

každý pátek v 15 h.

Brno – Husovice
Netušilova 26, tel. 45212420
Bohoslužby – nedle 9 h.
Biblická hodina – tvrtek 17.30 h.
Dti – pondlí 18.15 h.
Mládež – pondlí 19.30 h.



k n i h a
Svtnice, kde otec soudil

K vánocm jsem koupil manželce jako obvykle nkolik knížek. Poítám pitom vždycky
s tím, že si je pozdji také rád petu. Tuto jsem si však peetl dokonce jako první. Rád
bych ji nyní doporuil i vám. Napsal ji Isaac Bashevis Singer, americký spisovatel
židovského pvodu, který prožil své dtství v Polsku. Narodil se v roce 1904 v malé
vesnice u Varšavy a v roce 1935 odešel ped Hitlerem do USA, kde v roce 1991 zemel.
etli jsme od nho s manželkou už nkolik knížek a dá se íci, že Singer nikdy nezklame.
Nejkrásnjší jsou ale jeho povídky. V roce 1978 mu za n byla udlena Nobelova cena za
literaturu.

Výše jmenovaná knížka obsahuje pxes padesát kratších povídek, které autor napsal jako
vzpomínku na domov, v kterém ve Varšav a okolí vyrstal. Jeho otec byl rabín a matka
dcerou rabína. V jejich dom otec rozsuzoval nejrznjší lidské rozepe. Majetkové,
rodinné i náboženské. Autor s pozoruhodnou pamtí a smyslem pro detail vzpomíná, jak
nejrznjší lidikové picházeli za jeho otcem a on jako dcko natahoval uši, aby se
dozvdl co nejvíc ze svta dosplých. Zachoval nám tak obraz svta dávno zaniklého a
pitom tak blízkého, prtože lidského. Místo dlouhého povídání bude myslím nejlepší
ocitovat úryvek z jedné povídky. Knihu vydalo nakladatelství Argo a koupil jsem ji
v Barviov knihkupectví na eské. Stála 198 K.

Jií Gruber

Reb Mojše Bababa
Reb Mojše Bababa, tak se mu íkalo. Pro Bababa? Protože tak poád mluvil: „Ba, ba,
ba, Nejvyšší pomže. Ba, ba, ba, mesiáš pijde a nastane dokonalé vykoupení. Ba, ba, ba,
je dobré býti žid! Co už mže být vtší potšení než býti žid? Dám vám všechna divadla a
všechny statkáe a všechny marcipány za jedinou minchu, za jediný žalm, za jediné
požehnání! Mžou mi dávat horu penz a všechny paláce a všechny zámky, všechny
vojáky a kozáky, jen abych vynechal jediné požehnání po jídle – a já se jim nahlas
vysmju. Protože to všechno jsou marnosti, prázdné ei a nestojí ani za vejdumek. Ale
když íkám požehnání po jídle – ba ba, ba, pibývá mi zdraví. Jen považ: pochválen bu
Bh, náš Pán, král svta, že bylo všechno stvoeno tak, jak ekl. Všecko všeciko! Nebe,
zem, já, ty, ba s odpuštním i ten pes venku, i ta moucha. Všecko stvoil náš Stvoitel a
nám dal schopnost, abychom ho chválili. Co je proti tomu tento svt? Dám ti všechny
plesy a všechny lázn svta za jediné slovo cadika (vdce chasidské komunity), za jediný
jeho vzdech, za jediné jeho gesto. Tys ješt chlapec a co takový chlapec chápe? Ale já ti
íkám, že druhá noc svátk v Kuzmiru byla vtším potšením než celý vezdejší svt, než
všichni císaové a generálové a všichni flamendi. Každý okamžik tam ml rajskou chu.
Kdo nebyl o svátcích v Kuzmíru, ten neví, co je to vezdejší svt, ba, ba ba…



a r m é n s k á  c í r k e v
Arménská církev – 700 let

Arméni jsou národem  kesanským. Kesanství pišlo do Arménie ze Sýrie a Kapadokie.
Arménská církev je nestarší kesanskou církví a nazývá se "arménská apoštolská církev" -
apoštolská proto, že byla založena v prvním století Kristovými žáky, apoštoly Tadeášem a
Bartolomjem. Kesanství se v Arménii rozšíilo mezi lety 290-301 našeho letopotu s
piinním krále Trdata III. (274-330) a ehoe Posvtitele (svatý Grigor Lusarovi, 239-
325/26). Druhý jmenovaný byl synem Parteva Anaka. Byl poktn v Cesarii (msto v
Kapadokii) a pevzal jméno eho (Grigor). Byl vychován pod vedením biskupa
Primiliana, aby se v roce 287 vrátil na pevninu "Medz Hayk" s misionáským úkolem.
Vzhledem ke svému pesvdení a veejnému propagování víry zaal být pronásledován
místními vládnoucími kruhy, které mu nakonec zpsobily velké utrpení. Král ho nechal
uvrhnout za míže ve mst Artashat, kde byl odsouzen k smrti. Pozdji byl jako zázrakem
omilostnn králem Trdatem, pesvdeným o jeho nevin a svatosti jeho víry.

V roce 301 bylo kesanství prohlášeno (vbec poprvé na svt) za státní náboženství na
pevnin Medz Hayk. Pevzetí kesanství mlo pro Arménii velmi významný politický a
historický dopad. Se svým novým náboženstvím se Arménie pokusila definitivn zbavit
vlivu íma a zvlášt Persie, protože ob íše se snažily s nezávislostí Arménie skoncovat.

V roce 302 se eho Posvtitel, doprovázený 16 ministry s královským dekretem,
zúastnil episkopálního setkání v Césarii, kde byl arcibiskup Leontem vysvcen na biskupa
arménského episkopátu, to je nejvyšším patriarchou-katholikosem arménské církve. V
dsledku toho byli eho I. a následující patriarchové nazýváni katholikosy arménské
církve. Na podzim téhož roku eho Posvtitel poktil krále Trdata a jeho dvoany a obrátil
je na kesanskou víru. Poté poktil i armádu a lid a nakonec, za asistence státu a za
doprovodu armády, rozšíil a prosadil nové náboženství. Od té doby byly nieny pohanské
chrámy a oltáe a zaaly se místo nich budovat kostely, kaple a svatyn.

Zaala se rozvíjet kesanská kultura. V roce 303 byla v hlavním mst  Vagharshapatu
vybudována katedrála Matky z Etchmiadzinu. Dnes je Etchmiadzin sídelním mstem
nejvyššího patriarchy-katholikose, centrem vících celé Arménie, arménské apoštolské
církve a hlavním náboženským mstem Armén z celého svta.

V historii lidstva je kesanství základním kamenem petváení kultur a vývoje civilizace
a nejinou roli hrálo i v život arménského národa. Arménská apoštolská církev sjednotila
síly rozptýlené po celé Arménii a obnovila ztracenou suverenitu státu. Role arménské
církve je neocenitelná pro udržení národní identity, utváení a pozdjší vývoj národní
kultury. Arménská církev vždy bojovala za svou svobodu a identitu. Mnoho z
mezinárodních konferencí proslulo projednáváním záležitostí víry, jako napíklad koncil v
Nikaji v roce 325 (první nicejský koncil), v Konstantinopoli (r. 381) a v Efezu (r. 431).
Arménská apoštolská církev se dala na osamlou cestu nezávislosti, vystupovala jako hlava
státu a legislativy. Na mezinárodním koncilu v Chalkedonu (r. 451) se navržením
monofysitského kréda výrazn zhoršily vztahy mezi arménskou a chalkedonskou církví a
arménská církev se osamostatnila. Od katolické a ortodoxní církve se odlišila tvrzením, že
v postav Krista se skrývá jediná podstata (proto monofyzitské krédo).

Arménská církev hrála významnou úlohu v arménské literatue, vzdlanosti a
architektue, v utváení a uchovávání národní kultury a v rozvoji arménské vdy. Bylo by
správnjší íci, že až do devatenáctého století se arménská vzdlanost, kultura a vda
vyvíjely díky úsilí a nasazení arménské církve.

Arménská apoštolská církev je silou sjednocující fyzické a duchovní síly národa. Je
nejdležitjším faktorem v povzbuzování a udržení arménského povdomí.

"ORER" - arménsko-evropský nezávislý asopis  (Praha 3, Nitranská 24)



 Ti tisíciletí Arménie
Arméni jsou potomci indoevropského obyvatelstva severovýchodní ásti Malé Asie, odkud
se asi ve 12. století p. n. l. pisthovali do oblasti Arménské vysoiny.

První státní útvary vznikaly na území dnešní Arménie již ve starovku a od poátku byly
terem expanze sousedních mocných íší a nájezdník. V 11. až 6. století p.n.l. byla zem
souástí íše Urartu. V r. 220 p.n.l. vznikla Velká Arménie, která r. 301 n.l. jako první na
svt pijala kesanství jako státní náboženství. V roce 387 se o zemi podlila ímská íše
(od 395 Byzanc) a Persie. V 7. století se stala souástí arabského kalifátu, v 8.-9. století
obnovila dynastie Bagartovc samostatnost zem. V roce 1071 se zem stala souástí
seldžucké íše, ve 12. století souástí Gruzie, ve 13. století byla ovládnuta Mongoly, ve 14.-
15. století byla souástí íše Karakoynlu a Akkoynlu. Od 16. století byla Arménie rozdlena
mezi Turecko a Persii.

Po rusko-tureckých a rusko-perských válkách si východní ást pipojilo roku 1828
Rusko. Postup Turecka vi emancipaním snahám Armén koncem 19. století a za 1.
svtové války byl první genocidou moderních djin. Po ruské revoluci a neúspšném
pokusu o federaci zakavkazských stát vznikl roku 1918 v ruské i turecké ásti Arménie
nezávislý stát, který však nepežil tureckou a komunistickou agresi (1920).

Od roku 1922 byla ruská ást Arménie souástí Zakavkazské SFSR v rámci SSSR, po
jejím zrušení v roce 1936 byla vytvoena Arménská SSR. V souvislosti s postupným
rozkladem SSSR vyhlásila Arménie roku 1990 svou svrchovanost, o rok pozdji pak úplnou
nezávislost. Zakládající len SNS z prosince 1991. Od roku 1988 je Arménie zapojena do
ozbrojeného konfliktu v Náhorním Karabachu, arménské enkláv v sousedním
Ázerbájdžánu. V kvtnu 1994 bylo uzaveno pímí, Náhorní Karabach zatím drží
Arménie. Od roku 1994 nastoupila Arménie cestu ekonomické stability a hospodáského
rstu. V roce 1995 se konaly svobodné volby a byla pijata nová ústava, která omezila
rozsáhlé prezidentské pravomoci. Prezidentské volby z roku 1996, ve kterých opt zvítzil
Levon Ter-Petrosjan, pinesly vlnu politického násilí.

Arménština tvoí samostatnou vtev indoevropských jazyk. Jako literární jazyk je
známa od 5. století. Dodnes užívané písmo bylo vytvoeno asi v roce 405-406 Mesropem
Maštocem na základ byzantského a severoaramejského písma. Písmo má dnes 39 znak,
z toho 30 souhlásek. Nejstarší památky jsou psány staroarménským jazykem grabar (dnes
slouží jako církevní jazyk); v 19. století vznikl novoarménský jazyk ašcharhabar, který má
dv varianty a adu dialekt. V zahranií žije asi 2 milióny Armén.

Dnešní Republika Arménie má 29 800 km  a 3 522 000 obyvatel, je lenem OSN a SNS.
Hlavním mstem je Jerevan (1,2 mil.), úedním jazykem arménština, užívá se také ruština
a kurdština. Rozsáhlá emigrace: jen v letech 1991-94 se vysthovalo 500 až 750 tisíc osob.
Celkem v zahranií žije asi 2 milióny Armén. Vtšinu území tvoí Arménská vysoina
sopeného pvodu s nejvyšší horou Aragac, 4090 m, zatímco arménská národní hora
Ararat, 5165 m, už leží na území Turecka. Arménská kultura je souástí svtové kultury, o
emž svdí napíklad jména Saroyan, Petrosjan, Aznavour atd.; arménská hudba,
literatura, výtvarné umní tvoí samostatná hesla v encyklopediích.

Podle Ilustr. enc. slovníku, Enc. Diderot a lánk na internetu zpracoval  J.Franc

Pozvánka na Arménský veer
v arménském písmu



z p r á v y  z e  s t a r š o v s t v a
Brno I

V úvodu lednové schze jsme se vnovali píprav voleb staršovstva. Byl schválen text
výroní zprávy, která bude voln k dispozici lenm sboru. Byly objednány nové mikrofony
a mixážní pult do Komenského kostela v hodnot 15 tisíc K. Bratr fará se v lednu
zúastní faráského kursu. Staršovstvo s radostí pijalo informaci o dvou sestrách, které se
zaaly pipravovat ke ktu a dvou žádostech o pijetí do sboru. V souasné dob se
individuální pípravy úastní 7 osob. Bylo doporueno, aby každý pistupující ml svého
„kmotra“, který mu bude pomáhat v zapojení do sboru. Vydávání asopisu Setkávání
v roce 2001 skonilo schodkem 15 tisíc K. Na tento rok byl náklad snížen. Pveckému
sboru Krovec byl piznán píspvek 3000 K. Finanní komise dostala za úkol pipravit
vyrovnaný rozpoet na rok 2002, který bude pedložen výronímu sborovému
shromáždní.  Byla podána žádost o náhradu za zvon z Rychmanova odcizený bhem 2.
svtové války. Bylo zažádáno o stavební povolení a vypsáno výbrové ízení, na jehož
základ bude vybrána stavební firma, která provede pestavbu a pístavbu našich
sborových místností. Rozpoet na tuto pestavbu bude pedložen sborovému shromáždní.
Bude teba zorganizovat brigády len sboru na úklid sklepa a pípravu staveništ.
Manželé Táborští vyklidili ke konci roku služební byt a sestra Táborská ukonila pracovní
pomr dohodou k 4.1.2002. Úklid na fae a v kostele je prozatím zajištn dohodou se
dvma studenty. Otázku kostelnictví a domovnictví vetn vhodného bytu bude teba ešit
z dlouhodobého hlediska.  Bratr fará spolu s kurátorem podepsali na základ souhlasu
staršovstva a seniorátního výboru nájemní smlouvu na jednu z plánovaných prodejen.
Bude zde prodej galanterie. Intenzivn se jedná se zájemci o druhou prodejnu. Poslední
ádná schze souasného staršovstva bude 11. února.  jg

Brno II
Co eká Diakonii CE v souvislost s projednávaným zákonem o církvích? Zdá se, že to v
tuto chvíli nikdo nedovede íci s jistotou. Jisté je jenom to, že Diakonii církev chce - a že je
potebná. Staršovstvo pijalo nkolik informací o této záležitosti. Zajímáme se o Diakonii
mj. také proto, že brnnské stedisko na Hrníské ul. je v partnerském vztahu k našem
sboru a jeho pedstavenstvo je jmenováno staršovstvem v Brn II za laskavého souhlasu
dalších brnnských sbor. Vdn jsme vzali na vdomí i to, že sbírka pro práci Diakonie v
brnnském seniorátu se v našem sboru setkala se zájmem mnoha úastník služeb Božích
na 1. nedli adventní. - Pokusili jsme se o krátké zamyšlení nad významem toho, že dti
odcházející ped kázáním do Nedlní školy kazatel krátce osloví pi jejich propuštní.
Chceme být jedno spoleenství i tehdy, když dosplí a dti konají ást služeb Božích
oddlen. - Vzhledem k tomu, že brati presbytei a sestry presbyterky adu služeb v
nedlních shromáždních, bylo poteba tyto služby pipravit a rozdlit pro dlouhou adu
bohoslužebných shromáždní, které nás ekají v nastávajícím sváteném ase. Tšíme se,
že v nedli po vánocích pivítáme v Blahoslavov dom opt hosty z Brna I. Tšíme se také
na službu pveckého sboru Cantate Domino v Blahoslavov dom na Štdrý den
odpoledne, ale také o nkterých nedlích a svátcích v píštím roce. - Hospodáských úkol
a starostí neubývá a tžko jich ubude v roce 2002, zjišujeme však, že je nám vydatnou
pomocí spolupráce s realitní kanceláí, která obstarává adu povinností vznikajících pi
správ sborových budov. - Nový rok zane podle kalendáe sám od sebe, máme-li však
ekat nové vci, prosíme sbor o podporu a prosíme Pána Boha, aby nám byl milostiv.

jv



t ý d e n  v e  s b o r u
Brno I Brno II

Pondlí
18.30 - staršovstvo (11. a 25.2.) 18.30 - staršovstvo (11.2.)
19.00 - sborové vzdlávání (4.3.)

Úterý
15.00 - služby Boží v DD Vstonická
17.00 - dtský klub

19.30 – ticátníci (5.2. a 19.2.)

17.00 - biblická hodina pro dti
18.30 - pípravka nedlní školy
19.30 – mládež

Steda
13.00 - služby Boží v Diakonii Hrníská 13.00 - služby Boží v Diakonii Hrníská
15.00 - kavárnika (pro díve narozené) 18.00 - biblická hodina v Blah. dom
16.00 - konfirmaní píprava II. roník 18.15 – mládež
18.30 - mladší mládež
19.30 - starší mládež

tvrtek
  9.00 - klub otevených dveí 15.30 - vyuování dtí
16.00 - konfirmaní píprava I. roník 16.30 - píprava konfirmand
17.00 - biblická hodina pro dosplé

Pátek Sobota
15.00 - náboženství – Rychmanov 9.30 – služby Boží v DD Kociánka
16.00 - konfirm. píprava  – Rychmanov   (9.2. a 23.2.)
18.30 - zkouška pveckého sboru CD

Nedle
10.00 - nedlní škola pro dti 10.00 - setkání v Blahoslavov dom
11.00 - setkání na fae pi káv a aji  pi káv a aji
18.00 - pvecký sbor mládeže Krovec

s e t k á v á n í  brnnský evangelický msíník Vydávají sbory eskobratrské
církve evangelické Brno I a Brno II.
Vychází za finanní podpory msta Brna. Internet: http://setkavani.hyperlink.cz.
Odpovdní redaktoi: Jií Gruber, Jaroslav Vítek. Na ísle spolupracovali: Marek Baláš,
Miloslav Cahlík, Dr. Jan Franc, Jana Kováová, Ludmila Marková, Jií Nantl, Ctirad
Novák, Daniela Ryšavá, PhDr. Eva Šimková, RNDr.  Blahoslav Šimek a externí
spolupracovníci. Registrováno pod íslem R 7/98. Vychází 0×  ron poslední nedli
v msíci. asopis je možné objednat na adrese sboru CE Brno I. Na stejnou adresu je
možno posílat i literární píspvky. Doporuená cena jednotlivého ísla 2 K, pro
pedplatitele 0 K.  Adresa sboru CE Brno I: Opletalova 6, 602 00  Brno, tel.
05/422453, email: ccebrno@atlas.cz, http://www.berolina.cz/ccebrno.  Adresa sboru
CE Brno II: Lidická 79, 602 00  Brno, tel. 05/4 2 24 69, email: evsboii@iol.cz.
Redakní rada píštího ísla se sejde ve tvrtek 7.2. 2002 v 8.00 na fae sboru Brno I.




